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Sovyetler Birli¤i da¤›ld›ktan sonra Türkiye k›sa bir süre içinde, soyk›r›m
iddialar› ve Türkiye’nin toprak bütünlü¤ünü kabul etmemesine ra¤men
Ermenistan’› tan›d›. Bu tan›madan beklenti neydi ve baflar›ya ulaflt› m›?

Biz o dönemde hiçbir ayr›m yapmad›k. Asl›nda daha evvel Sovyet cumhuriyetleri
içinde 16 Aral›k 1991 tarihinde henüz Sovyetler Birli¤i resmen da¤›lmam›flken
ayr›lacak olan tüm ülkelerin ba¤›ms›zl›¤›n› tan›d›k. Bir büyük devlet olarak
herhangi bir ayr›mc›l›k yapmad›k bu konuda. Yeni bir dönemin bafllang›c›nda
Türkiye, Özbekistan’a, Kazakistan’a, Azerbaycan’a nas›l bak›yorsa Ermenistan’a
da öyle bakt›¤›n› gösterdi.

Ancak Türkiye’nin bu iyi niyetli yaklafl›m›na ra¤men, Ermenistan
taraf›ndan beklenen karfl›l›k gelmedi. Bunun sebebini neye ba¤l›yorsunuz?

Ermenistan taraf›ndan karfl›l›k bulmamas› asl›nda tamamen Karaba¤ Sorunu ile
ilgiliydi. Biz Ermenistan’›n baz› iddialar› oldu¤unu ve bu iddialar›n da devam
edece¤ini biliyorduk. Bunlara ald›rmad›k ve zaman içinde çözülür, bir flekilde
sonuca ba¤lan›r diye düflündük. Ama Ermenistan’la iliflkilerin bozulmas›n›n veya
geliflmemesinin nedeni Türkiye-Ermenistan aras›ndaki ikili iliflkilerden ziyade
Ermenistan’›n Karaba¤ ve Karaba¤ d›fl›ndaki Azeri topraklar›n›n %20’sini iflgal
etmifl olmas› ve 1.5 milyon insan›n topraklar›ndan edilerek kendi topraklar›nda
göçmen durumuna gelmesi ile ilgiliydi.

Türkiye bu süreçte Ermenistan’la aras›ndaki sorunlar›n giderilebilmesi ve
bir çözüme kavuflabilmesi için ne gibi giriflimlerde bulundu? 

Birçok giriflimlerde bulunuldu. Ben D›fliflleri Bakan› olarak yeni göreve
bafllam›flt›m. 16 Aral›k’ta ba¤›ms›zl›klar›n› tan›d›k, arkas›ndan 19 Aral›k’ta NATO
bakanlar toplant›s› için Brüksel’e gittim. O dönemde Jimmy Baker ABD D›fliflleri
bakan›yd›, Hovhannisyan Ermenistan D›fliflleri bakan›yd›. O dönemde Ermenistan-
Azerbaycan aras›ndaki durumun normalleflmesi ve bizimde Ermenistan’la daha iyi
iliflkiler içine girebilmemiz için baz› ad›mlar atmay› düflündük. Ben Azeri
meslektafl›m, Baker ise Ermeni meslektafl› ile konuflarak bir araya gelip dörtlü bir
toplant› yapmak istedik. Fakat son dakikada Ermenistan D›fliflleri Bakan›
toplant›ya gelmekten vazgeçti. An›msad›¤›m kadar›yla Baker telefon etti ve
“maalesef, Ermenistan D›fliflleri Bakan› böyle bir toplant›ya gelmek istemiyor”.
Bizim o dönemdeki amac›m›z konuyu masaya yat›rarak, BM karar›yla da AG‹T
karar›yla da Azeri topra¤› oldu¤u bilinen Karaba¤’daki iflgal sorununu çözüme
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ba¤lamak, Ermenistan-Azerbaycan aras›nda diplomatik iliflki ve iliflkilerin
normalleflmesi ile Türkiye-Ermenistan iliflkilerinde de bir ilerleme kat etmekti ama
olmad›. Bunun d›fl›nda da birçok kez giriflimimiz oldu ancak her seferinde görüflmenin
yap›laca¤› s›rada Ermenistan heyeti geri ad›m att›. Ermenistan o dönemde Kelbecer’i
ve yeni bölgeleri iflgal etti ve bu flekilde görüflmelerin yap›lmas›na engel oldu. Yoksa
bizim o dönemde Ermenistan Cumhurbaflkan› Ter Petrosyan’la yak›n iliflkimiz vard›,
her zaman konuflurduk, diyaloga aç›k bir kifliydi. Tüm elefltirilere ra¤men çok
yard›m›m›z oldu. Ermenistan’›n çok güç bir döneminde hem parlamento içi hem
parlamento d›fl›ndan büyük tepkiler almam›za ra¤men elektrik, bu¤day yard›m› yapt›k.
Ben o dönemde Azerbaycan Cumhurbaflkan› rahmetli Elçibey’le konuflarak kendisine
bunun bir insani yard›m oldu¤unu söyledim ve o da buna karfl› olmad›¤›n› söylemiflti.
Bu¤day› borç olarak verdik, onlar›n AB’den alaca¤› bu¤day vard› ancak bu al›mlar›
çok fazla gecikece¤i için biz verdik. Yak›n iliflkilerimiz oldu, s›n›r da aç›kt› zaten.
‹liflkilerin normalleflmesi durumunda hangi alanlarda iflbirli¤i yap›labilece¤i
konusunda bugün D›fliflleri arflivlerinde olan protokoller vard›r. Türkiye-Ermenistan
aras›nda kurulacak olan ekonomik ve ticari iflbirli¤i alanlar›na yönelik birçok
haz›rl›klar vard›. Ancak tüm bu haz›rl›klar maalesef Ermenistan’›n Karaba¤ d›fl›nda
Azerbaycan 7 bölgesini iflgaliyle yar›m kald›, sonuçlanmad›. Bu bölgelerden Kelbecer
ve Laçin ayr› tutulabilir, bunlar koridordur. Ama onun d›fl›ndakiler tamamen Azeri
topra¤› ve bugün de hala iflgal alt›nda.

Türkiye’nin Ermenistan ile s›n›rlar›n› kapatmas›na neden olan olaylar nas›l
geliflti? Türkiye s›n›r› kapatarak burada ne amaçlad›?

Normalde bir ülkeyle sorunlar›n›z olsa bile s›n›r›n›z› kapatmazs›n›z. Nitekim 1991
y›l›nda Ermenistan’›n ba¤›ms›zl›¤›n› tan›d›¤›m›zda s›n›rlar aç›kt›. S›n›rlar 1993
y›l›nda Ermenistan’›n Karaba¤ d›fl›nda, Türkiye’ye de yak›n olan bölgeleri iflgal
etmeye bafllay›nca geçici olarak kapat›ld› ve öyle kald›. Yani amaç bir önlem almakt›.
Say›n rahmetli Haydar Aliyev göreve geldikten sonra ateflkes sa¤lanm›flt›, o dönemde
ben görevde de¤ildim. Asl›nda bana göre Haydar Aliyev’le konuflularak s›n›r
aç›labilirdi, ama flimdi uluslararas› bir sorun haline geldi. O dönmemde tamamen
bölge içinde çözülebilecek bir konuydu.

O dönemde say›n rahmetli Özal’›n “Bu mesele art›k Azerbaycan-Ermenistan
savafl› olmaktan ç›kt› Büyük Ermenistan hedefine dönüfltü” fleklinde aç›klamas›
olmufltu. San›r›m amaç yaln›zca Azerbaycan’a destek vermek de¤il ayn›
zamanda Türkiye aleyhinde vuku bulan geliflmelerin de önüne geçmekti.

Azerbaycan topraklar›n›n iflgali bafllam›fl ve Türkiye s›n›r›na dayanm›flt›. O bak›mdan
s›n›rlar geçici olarak kapat›ld›. 

Karaba¤ Savafl›’nda savaflan taraflar›n sadece Ermenistan-Azerbaycan
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olmad›¤›, Rusya’n›n Ermenistan cephesini silahland›rarak taraf oldu¤u ve bu
yüzden Azerbaycan’›n savafl› kaybetti¤i yönünde, özellikle Azeri yetkililer
taraf›ndan yap›lan aç›klamalar var. Bu görüfle kat›l›r m›s›n›z?

Elbette Rusya’n›n do¤rudan olmasa bile dolayl› olarak Ermenistan’a büyük deste¤i
vard›. Rusya’n›n üsleri vard› ve Karaba¤’da da Ermeniler ço¤unluktayd›. Tabi kolay
de¤ildi, Sovyetler yeni da¤›lm›flt›.

Bu konuda o dönemde tart›fl›lan bir nokta da fluydu ve bu konuda görüfl
ayr›l›klar› ç›km›flt›. Moskova ve Kars Antlaflmalar› hukuken Türkiye’ye
Nahç›van’a müdahale hakk› veriyor muydu?

O ayr›nt›y› bilmiyorum. Ama önemli bir anlaflmad›r. Hala da geçerlili¤ini
korumaktad›r ve elbette Türkiye’ye baz› haklar vermektedir. Ancak ayr›nt›lar›
konusunda çok fazla bilgim yok.

Sizin döneminizde kurulan Minsk Grubu çok uzun bir süredir Karaba¤
konusunda nihai bir çözüme ulaflmaya çal›fl›yor. Ancak gelinen noktada somut
bir sonuç yok. Nitekim Baz› Azeri yetkililer de art›k Minsk Grubu’nun ifllevini
kaybetti¤ini dile getiriyorlar. Siz bu süreçte Misnk Grubu’nun bir sonuç
alamam›fl olmas›n› nas›l de¤erlendiriyorsunuz?

Maalesef aradan uzun y›llar geçmesine ra¤men, Minsk Grubu beklenen sonucu
vermedi. Etkinli¤ini belli ölçüde kaybetti. O sistemin çal›flmad›¤› görüldü. Efl
baflkanlar›n de¤iflmesi gibi bir seçenekle bunun çözülebilece¤ini sanm›yorum. Ben
konunun özellikle Rusya ve ABD’nin deste¤iyle Azerbaycan-Ermenistan aras›nda
görüflülerek çözülebilece¤ine inan›yorum. Ama k›sa vadede bir çözüm olas›l›¤› çok
düflük. Bu tür uluslararas› konularda maalesef flöyle bir durum var. Var olan bir
sorunu k›sa sürede çözemedi¤iniz zaman maalesef kronik bir sorun haline geliyor ve
çözümü çok güçlefliyor. K›br›s ve Karaba¤’› buna örnek verebiliriz. Bugün dünya
Orta Do¤u’ya endekslendi ama Orta Do¤u kadar önemli bir bölge de Kafkaslard›r.
Bugün Kafkaslarda Osetya ve Abhazya sorunu var ama kronikleflmifl olan sorun
Karaba¤ sorunudur. Bu sorunun çözülmesi hem bölge hem de dünya bar›fl› için son
derece önemlidir. Özellikle Türkiye, ABD ve Rusya’n›n bu konuda daha çok çaba
göstermesi gerekmektedir. 

Karaba¤ konusunda ortada flöyle bir durum var. Normalde, iki ülke aras›nda
bir sorun varsa, bu sorunun çözülmesi için iki taraf›nda baz› konularda geri
ad›m atmas› beklenir. Ancak burada farkl› bir durum mevcut. Çünkü zaten
Azerbaycan’›n topraklar› iflgal alt›nda ve geri ad›m atabilece¤i bir nokta yok.
Geri ad›m atmas› gereken taraf Ermenistan, fakat ne Ermenistan’da bu yönde
bir irade var, ne de Ermenistan’a geri ad›m att›rma niyetinde olan bir
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uluslararas› güç. Bu durumda sorunun siyaset ve diplomasi ile çözülme olas›l›¤›
var m›?

Bence var, asl›nda at›lmas› gereken ad›m Protokollerde kaç›r›ld›. Kelbecer ve Laçin
d›fl›ndaki yüzde yüz Azeri topra¤› olan 5 bölgeden Ermenistan’›n çekilmesi
gerekiyor. Orda bir çözülme bafllamas› sorunun çözülebilmesi için de bir umut
olacakt›r. Bu bir özveri olmayacakt›r, buralar Azeri topra¤›d›r, Karaba¤ ile ilgisi
yoktur ve iflgal alt›ndad›r. Bu nedenle at›lmas› gereken ilk ad›m Ermenistan’›n bu
bölgelerden ç›kart›lmas›d›r.

Türkiye-Ermenistan aras›ndaki normalleflme sürecinde imzalanan Protokolleri
ve gelinen noktay› nas›l de¤erlendiriyorsunuz?

Öncelikle anlafl›lan o ki Protokoller haz›rlan›rken 2 fley yap›lmam›fl. Birincisi
Azerbaycan cephesi tam olarak bilgilendirilmemifl, ikincisi ise bu süreçte Karaba¤ ve
iflgal edilen Karaba¤ d›fl›ndaki bölgeler gündeme getirilmemifl. Çünkü Ermenistan
Karaba¤’›n hiç konuflulmad›¤›n› belirtti. Ancak Protokoller imzaland›ktan sonra
Türkiye’ye dönüldü¤ünde Karaba¤ sorunu çözülmeden bu Protokoller kabul edilmez
denildi. Hatta daha ileri gidilerek, say›n baflbakan Azerbaycan’a gitti ve Azerbaycan
Meclisi’nde “Karaba¤ çözülmeden s›n›r aç›lmaz” dedi. Bu ne demektir biliyor
musunuz, “s›n›r hiçbir zaman aç›lmayacak” demektir. Çünkü Karaba¤ sorunun k›sa
sürede çözülemez. Hem s›n›r aç›ls›n diye Protokolleri imzal›yorsunuz, ama bu
konular› Protokollere koymuyorsunuz. Elbette konu t›kand›. Oysa Azerbaycan’a
normalleflme yolunda ad›m at›ld›¤› söylenebilirdi, hem de Karaba¤ olmasa bile 5
bölgeden Ermenistan’›n çekilmesi gündeme getirilebilirdi. E¤er bu konulabilmifl
olsayd›, tahminim Azerbaycan da buna itiraz etmezdi. Onlar da kendi kamuoylar›na;
“Bak›n Ermenistan iflgal ettikleri topraklardan çekiliyor, bu bir iyi ad›m
göstergesidir” diyebilirlerdi. Ancak bu f›rsat kaçt›. fiu anda durumun eskisinden daha
iyi oldu¤unu kimse söyleyemez, Protokoller buzdolab›na konuldu, de¤iflen hiçbir fley
yok. Protokoller iki ülkenin de gündeminden ç›km›fl gibi görünüyor. Ne zaman nas›l
gündeme gelecek bunu da kimse bilmiyor. Buna karfl›n Azerbaycan’la bir k›rg›nl›k
yarat›ld›. Ermenistan’la iliflkilerin normalleflmesi, s›n›r›n aç›lmas› ve Protokoller ilke
olarak do¤ru olmakla birlikte, biraz önce bahsetti¤im nedenlerden dolay› süreç yanl›fl
yönetildi.     

Hepimizin söyledi¤i “bir millet iki devlet” kavram›n›n halklar aras›nda önemli
bir karfl›l›¤› oldu¤unu biliyoruz. Ancak siyasi ve diplomatik iliflkilerde, özellikle
Protokoller sürecinde, önemli sorunlar yafland›¤› da ortada. Bu çerçevede
Türkiye-Azerbaycan iliflkilerini gelifltirmek ve sa¤lam bir yap›sal zemine
oturtmak için ne yap›lmas› gerekiyor?

Benim Azerbaycan’la yak›n iliflkilerim devam ediyor. Zaman zaman konferanslara
gitti¤imde, istedi¤im zaman Aliyev dahil yetkililerle konuflma imkan›m oluyor,
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konuyu da yak›ndan izliyorum. Benim dönemimde oldu¤u içinde özellikle Karaba¤
konusunu yak›ndan izliyorum. Tabi Azerbaycan-Türkiye iliflkilerinde Haydar
Aliyev’in ortaya koydu¤u “bir millet iki devlet” tan›mlamas› tarihi bir sözdür.
Azerbaycan-Türkiye iliflkileri çok önemlidir, ayn› dili konuflan ve ayn› kültürü
yaflayan kardefl ülkelerdir. fiunu unutmamak gerekir ki, e¤er Haydar Aliyev’in
a¤›rl›¤› ve kararl›l›¤› olmasayd› Bakü-Ceyhan Boru Hatt› olmazd›. Ben o dönemi
gayet iyi biliyorum. Yabanc› flirketler, bu projenin gerçekleflemeyece¤ini
belirtiyorlard›. Ama Haydar Aliyev tüm a¤›rl›¤›n› koyarak, “bu ya Türkiye üzerinden
olacak ya da olmayacak” dedi. E¤er bugün Türkiye tüm dünyada güvenli bir enerji
geçifl ülkesidir diye konufluluyorsa, bunun dayana¤› Azerbaycan ile olan boru
hatt›d›r. Çünkü Türkiye üretici bir ülke de¤il, transit ülke. Türkiyenin flu ana kadar
Azerbaycan silahl› kuvvetlerinin e¤itimine de ciddi katk›s› olmufltur. O bak›mdan,
zaman zaman iliflkilerde so¤ukluk olsa bile, enerji ve ekonomi alan›nda artan bir
iflbirli¤i görüyorum. Bu çok önemlidir, çünkü ekonomik iliflkiler iyi oldu¤u zaman
di¤er iliflkiler de zamanla sa¤l›kl› bir zemine oturur.   
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